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آیت الله جوادی آملی:
راه »علم الوراثه« بندگی خالصانه است

آیــت الله جوادی آملی، علم الوراثه را نتیجه ی پیوند هویتی و وجودی با اولیای 
الهی دانســتند و بیان داشتند: این علم، راه درسی و آموزشی نیست؛ بلکه راه 

بندگی خالصانه است. 
به گزارش شــفقنا، همزمان با شب جمعه شــب زیارتی آقا اباعبدالله الحسین 
علیه الســام، آیت الله جوادی آملی در مراســمی معنوی در جمع مسئولین 
عتبه حسینی، خادمان آستان مقدس حضرت اباعبدالله الحسین علیه السام 
و جمعی از اســاتید و فضای حوزه در شــهر مقدس کربا سخنرانی نمودند. 
آیت الله جوادی آملی در ابتدای ســخنان خود، با تکریم از مقام خادمان حرم 
سیدالشــهداء علیه السام، بیان داشتند: مقدم شــما بزرگان و بزرگواران را که 
خادم عتبه منور سید و سالار شهیدان هستید، گرامی می دارم. شما که به حرم 
امن ولایت الهی راه یافته ایــد، هم خدمات علمی دارید و هم خدمات اجرایی 
و عملی؛ لذا شایسته اســت پیش از دیگران و بیش از دیگران از مائده کرامت 

سیدالشهداء بهره مند شوید.
وی با استناد به بیانات ائمه هدی علیهم السام، دو راه برای رسیدن به مقام علم 
و هدایت را تبیین کردند: علم الدراسه: مسیر تحقیق، تدریس، آموزش، اجتهاد 
و پاسخ گویی به شبهات که با درس و بحث و تحقیق در حوزه ها و دانشگاه ها به 
دست می آید و علم الوراثه راه درسی و یادگرفتن از دیگران نیست، بلکه میراث 
معنوی و معرفتی اســت که با تهذیب نفس، نماز شــب، طهارت روح و پیوند 
عمیق با اولیای الهی حاصل می شود اینکه به ما فرموده اند العلماء ورثة الانبیاء 
این جمله خبری است که به داعی انشاء بیان شده است یعنی ای علماء بکوشید 

که وارث انبیاء شوید.
وی تأکید کردند: مقلد ماندن هنر نیســت؛ محقق و مجتهد شدن هنر است. 
همان گونه که شــیخ طوسی و شیخ انصاری ها راه را برای ما گشودند، شما نیز 

باید تاش کنید تا در این مسیر گام بردارید.
وی، علم الوراثه را نتیجه  پیوند هویتی و وجودی با اولیای الهی دانستند و بیان 
داشــتند: این علم، راه درسی و آموزشی نیست؛ بلکه راه بندگی خالصانه است. 
سحرخیزی، نماز شــب، طهارت دل، و رهایی از منیّت و عنوان طلبی، مقدمه 

دریافت این علم الوراثه است.
وی خطاب به اساتید، طاب، خادمان و مسئولان آستان مقدس حسینی اظهار 
داشتند: حسین بن علی علیه السام می تواند همه و خصوصا شما را از علم الوراثه 
بهره مند ســازد، و ما نیز باید از شما و از این فیض بهره مند شویم. شما که در 
کنار مأدبه سید و سالار شهیدان هستید، می توانید وارثان حقیقی علم اهل بیت 
علیهم الســام باشید؛ قدر خودتان را بدانید. در پایان، آیت الله العظمی جوادی 
آملی ضمن تقدیر از زحمات خالصانه خادمان حرم سیدالشــهداء علیه السام،  

برای عزت اسام و مسلمین دعا کردند.

مراجع

خط و نشان تسلیحات شرقی برای غرب
ادامه از صفحه 1

»هو شیجین« سردبیر سابق روزنامه »گلوبال تایمز« بر این باور است که »اگر 
حمات پاکستان موفقیت آمیز بوده باشد، این نشان می دهد که سطح تولیدات 
نظامی چین به طور کامل از ســطح روسیه و فرانسه فراتر رفته است و تایوان 

باید ترس بیشتری احساس کند.«
اگر عملکــرد پهپادهای بیرقدار در جنگ قره باغ منجر به تثبیت عملکرد این 
پهپاد و افزایش تقاضای فزاینده جهانی از شرکت »بایراکتار« شد، جنگ اخیر 
میان هند و پاکستان نیز قطعا منجر به افزایش سهم چین از بازارهای جهانی 
خواهد شد؛ کشورهایی که به دنبال جایگزین های ارزان تر و منعطف تر در زمینه 

جنگنده های نظامی هستند، قطعا به سمت چین سرازیر خواهند شد.
جمع بندی

جنگ اخیر میان هند و پاکســتان اگر چه پیروز نداشــت و ریشه اختافات را 
دســت نخورده باقی گذاشت، اما نبرد ۴۸ ســاعته این دو قدرت نظامی نکات 
زیادی را درباره رقابت های تسلیحاتی میان شرق و غرب برما کرد. اولین مساله 
این بود که به باور کارشناســان نظامی، تسلیحات چینی موفق شدند فناوری 

نظامی پیشرفته غربی را به چالش بکشند.
این نبرد، همچنین افسانه تسلیحات پیشرفته غربی را در هم فروریخت و نشان 
داد که تجهیزات نظامی شــرق چگونه می توانند در یک نبرد تمام عیار دست 
برتر را داشته باشند و به رقیبی سرسخت برای کمپانی های تسلیحاتی آمریکا و 

اروپا و نیز روسیه تبدیل شوند.
این موضوع همچنین می تواند یک شــوک راهبردی، به ویژه برای کشورهای 
اروپایی باشد که در صورت فروپاشی ائتاف ناتو و در غیاب ایالات متحده بسیار 
ضعیف تر از چیزی هســتند که قبا تصور می شد. بی اعتمادی به تسلیحات و 
تجهیزات غربی همچنین می تواند یک پیامد دیگر جنگ هند و پاکســتان و از 

سوی دیگر افزایش کشش به تسلیحات ساخت چینی باشد.

گزارش روز

انتقاد زیدآبادی از واکنش پزشکیان 
به سخنان ترامپ

فعال سیاسی اصاح طلب در یادداشتی نوشت:مشکات واضح و آشکارند و مردم 
آنها را لمس می کنند. جامعه واکنش و پاســخ »قوی« از طرف آقای پزشکیان 

را طلب می کند.
 احمد زیدآبادی، فعال سیاســی اصاح طلب، با انتشــار یادداشــتی در کانال 
تلگرامی خود نوشت: »پزشکیان: »ترامپ خوابش را ببیند که این نارسایی ها و 
مشکات را به رخ ما بکشــد.« این نوع واکنش های »ضعیف« و »شعاری« در 
سطح و شأن رئیس جمهور نیست. مشــکات واضح و آشکارند و مردم آنها را 
لمس می کنند. جامعه واکنش و پاسخ »قوی« از طرف آقای پزشکیان را طلب 
می کند. پاســخ قوی هم بر خاف عرف رایج در سیاســت ایران، انکار و بیان 
ســخنان درشت و تند نیست بلکه بر عکس اذعان به وجود مشکات و تعلیل 
منطقی ریشة آنها و نشان دادن راه درست برای پشت سرگذاشتن شان است به 

طوری که مردم آن را از هر جهت صادقانه وغیرشعاری ببینند.«

طعنه فلاحت پیشه به شمخانی
حشمت الله فاحت پیشه به اظهارات شمخانی درباره توافق با آمریکا واکنش 
نشان داد. به گزارش خبرگزاری خبرآناین، حشمت الله فاحت پیشه، رئیس 
اســبق کمیسیون امنیت ملی مجلس در شــبکه اجتماعی ایکس، با اشاره به 
اظهارات شــمخانی نوشــت: »این آقایی که الان، پیشنهاد شبیه به تسلیم او 
ترامپ را ســر ذوق آورده اســت، شش سال پیش به اتهام طرح تنش زدایی با 
آمریکا از من شکایت کرد. در این مدت ایرانی ها خسران زیادی دیدند، حداقل 
حق آنها تشکیل دادگاه برای کسانی است که فارغ از رنج ملت، کاسبی تحریم 

می کردند.«

هشدار آذری جهرمی به پزشکیان
آذری جهرمی به اظهارات مســعود پزشکیان درباره استفاده از برق خورشیدی 

واکنش نشان داد.
محمد جواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات دولت روحانی در کانال تلگرامی خود 

نوشت: »جناب آقای رئیس جمهور عزیز
هرکسی به جنابعالی گزارش داده که می شود ظرف امسال ۳۰هزار مگاوات برق 
خورشیدی را به مدار آورد، از خود دور کنید. یا شمردن بلد نیست، یا نمیداند 
۳۰هزار مگاوات چقدر اســت، یا اصولا با مبانی اجرا و راه اندازی نیروگاههای 
خورشــیدی بیگانه است. دارند فرصت شما برای اصاح امور را با این حرفهای 

بی پشتوانه و بی حساب از بین می برند.«

سوشیال

سارا فلاحی:
مشکلات اقتصادی بنیاد بسیاری جرائم 

نظیر زورگیری است 
نماینده مردم استان ایام در مجلس شورای اسامی گفت: 
از آنجا که مشکات اقتصادی بنیاد بسیاری از جرائم نظیر 
زورگیری اســت همــه نهادها و قوای ســه گانه موظف به 

مدیریت این معضل هستند.
ســارا فاحی در خصوص معضــات اخیر اجتماعی نظیر 
زورگیری به خبرنگار ایسنا اظهار کرد: امنیت  بنیادی ترین 
نیاز جامعه انســانی و مهم ترین کارویژه دولت ها به شمار 
می آیــد و یکی از ضرورت هایی بود که افراد انســانی را در 

قالب یک واحد سیاسی به نام دولت گرد هم آورد.
وی خاطرنشــان کرد: قطعــاً  امنیت اجتماعــی یکی از 
مهم ترین جنبه های امنیت است، با توجه به این که امنیت 
اجتماعی هم شامل حفاظت از جان و مال افراد است و هم 
شــامل حفظ حقوق اجتماعی و اقتصادی و حقوق بنیادی 
جامعه، لذا تأمین آن بسیار به مشروعیت ساختار سیاسی 
یک کشور کمک می کند و می تواند یکی از مهم ترین نمادها 

و نشانگان کارآمدی آن ساختار باشد.
این عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس شورای اسامی 
تشــریح کرد: به عبارت دیگر با توجه بــه این که امنیت 
اجتماعی ربط وثیق به ایجاد نظم، پیشــگیری و مقابله با 
خشونت و جرم و استقرار قوانین عادلانه دارد؛ بنابراین تأمین 
آن یعنی تقویت سرمایه اجتماعی و تزریق آرامش به مردم 
و جامعه، در راستای تأمین امنیت اجتماعی یکی  از وظایف 
مهم پلیس و دســتگاه قضا پیشــگیری از جرم و خشونت 
است، هر چند با توجه به مشکات اقتصادی که در جامعه 
وجود دارد و متأسفانه مشکات اقتصادی بنیاد بسیاری از 
جرائم است و تمام نهادها و قوای سه گانه موظف به مدیریت 
این معضل هســتند و ما صرفاً نمی توانیم پلیس و دستگاه 
قضا را به تنهایی مسئول پیشگیری بدانیم اما قطعا پلیس 
و دستگاه قضا می توانند سهم زیادی در پیشگیری از وقوع 
جرائم داشته باشند به عنوان مثال سرقت و زورگیری که از 
عوامل اصلی اخال در امنیت اجتماعی هســتند به شدت 
نیازمند حضور موثر این دو دستگاه هستند. فاحی توضیح 
داد: بایــد برخوردها با اخالگران نظــم عمومی و امنیت 
اجتماعی و متعرضان به حریم افراد مســتمر باشــد، غالباً  
افرادی که رفتارهای مجرمانه از قبیل ســرقت و زورگیری 
دارند  سابقه دار هستند و به شکل حرفه ای به حقوق مردم 
تعرض می کنند، بنابراین نباید احســاس امنیت کنند و به 

این باور برسند که کسی جلودار آن ها نیست.

قالیباف در مرکز فرهنگی اسلامی اندونزی:
اسلام بدون مبارزه با ظلم

مفهومی ندارد
رئیس مجلس شورای اســامی با تأکید بر اینکه امروز 
برای احیای مجدد اســام و عزت مسلمانان باید وحدت 
و روحیه مبارزه با ظلم داشته باشیم، گفت: اسام بدون 

مبارزه با ظلم مفهومی ندارد.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 
اسامی که به منظور شــرکت در نوزدهمین کنفرانس 
 )PUIC(اتحادیه بین المجالس کشــورهای اســامی
به اندونزی ســفر کرده بود، با حضور در جمع شــیعیان 
اندونزی در مرکز فرهنگی اسامی جاکارتا گفت: توفیق 
دارم به عنوان یک ایرانی که زاده و متولد شــهر مشهد 
مقدس و خادم بارگاه مقدس حضرت امام رضا)ع( است 
امروز در جمع شــما حاضر باشم. من سام مقام معظم 
رهبری و ملت ایران را به یکایک شما عزیزان می رسانم. 
قطعا نایب الزیاره یکایک شما در حرم ثامن الحجج علی 
بن موســی الرضا)ع( خواهم بود و سام، ارادت، محبت، 
روحیه انقابی و آمادگی شما را به خدمت آیت الله خامنه 

ای اباغ خواهم کرد.
قالیباف در ادامه ضمن تشــکر از دولت و پارلمان کشور 
اندونزی برای برگزاری اتحادیه بین المجالس کشورهای 
اسامی و دعوت از جمهوری اسامی ایران برای حضور 
در این دوره از اجاس، گفت: خدا را شاکرم که در طول 
این سفر کوتاه توانستم در جمع شما محبین اهل بیت)ع( 
باشــم؛ بی شک این لحظه از شیرین ترین لحظات سفر 
من خواهد بود. وی در ادامه تصریح کرد: امام خمینی)ره( 
در جریان انقاب اسامی، با استفاده از فرهنگ قرآنی و 
فرهنگ اهل بیت)ع( دو نکتــه را به ما آموخت که اول 
اینکه باید وحدت داشته باشیم و دوم اینکه نه باید ظلم 
کنیم و نه ظلم را بپذیریم. اساس انقاب اسامی و اساس 
نگاه و اندیشه امام خمینی)ره( برای یکایک ما به عنوان 

محبین اهل بیت)ع( توجه به این موضوعات است.

نماینده مجلس
باید کمک کنیم تا دولت تغییر ساعت 

رسمی کشور را به اجرا درآورد
یک نماینده مجلس از بررسی عادی طرح تغییر ساعت در 
کمیسیون اجتماعی خبر داد و گفت: دولتمردان باید شرایط 
را برای نمایندگان تبیین می کردند و توضیح می دادند که 
این اقدام باعث می شــود ناترازی ها کمتر شود و مشکاتی 
کــه امروزه با آن مواجه هســتیم، مانند قطعی های مکرر، 
کاهش یابد. به نظر می رسد که نیاز به روشنگری بیشتری 
وجود دارد و باید کمک شود تا دولت واقعاً این تغییر ساعت 
را به اجرا درآورد.  مهرداد گودرزوند چگینی نماینده رودبار 
در مجلس شورای اسامی در گفت و گو ایلنا، درباره رد دو 
فوریت طرح تغییر ساعت از سوی نمایندگان مجلس گفت: 
این موضوع فعاً در کمیسیون اجتماعی مطرح است و اعضا 

باید با جدیت و اولویت بیشتری به آن بپردازند. 
وی با بیان اینکه در جلسه ای که دولت این طرح را مطرح 
کــرد، اولویت و فوریت این موضوع رد شــد، ادامه داد: اما 
به طور کلی، موضوع رد نشــده بلکه بــه صورت عادی به 
کمیســیون ارجاع داده شده است. کمیسیون باید با توجه 
به شرایط و موقعیتی که در حال حاضر در این بحث وجود 
دارد، این موضوع را در اولویت قرار دهد و بعد از بررسی به 
صحن بیاورد.  این نماینده مجلس با اشاره به اینکه تغییر 
ســاعت فعالیت ادارت آثار خوبــی در جامعه ندارد، گفت: 
ساعت شش صبح زمانی است که خانواده ها باید بچه های 
خــود را به مهدکودک ببرند. این امر به راحتی امکان پذیر 
نیســت و با قانون فرزندآوری هم از این جهت در تعارض 
است. از طرفی، بحث جهش تولید و سرمایه گذاری امسال 
نیز مطرح اســت. به نوعی، قطعی برق می تواند با موضوع 
ســرمایه گذاری برای تولید در تعارض باشــد.  گودرزوند 
چگینی تصریح کرد: به نظر می رســد که نیاز به همدلی و 
هماهنگی بیشتری بین دولت و مجلس وجود دارد و باید 
اختیاری به دولت داده شــود تا بتواند ساعات را بر اساس 

روشنایی و تاریکی روز و شب تنظیم کند. 
وی درباره تاثیر تغییر ســاعت رســمی در کاهش مصرف 
انــرژی گفت: این اقدام در ۷۰ کشــور دنیا در حال انجام 
است اما خروجی مشخصی دیده نشده است اما در ایران در 
واقع، نامه رسمی خود وزارت نیرو نشان می دهد که تقریباً 
۱۰۰۰ مگاوات از نیروگاه های بزرگ می توانند صرفه جویی 

و بهینه مصرف داشته باشند. 

مجلس

»لایحه پالرمو به صورت مشــروط در 
مجمع تشخیص مصلحت تصویب شد« 
این خبــری بود که از دقایقی پیش در 
هنوز  که  منتشر شد. هرچند  رسانه ها 
تشخیص  مجمع  جلســه  از  جزئیاتی 
مصلحت بیرون نیامده است اما تصویب 
این لایحه بعد از 1۰ سال تبدیل به بمب 

خبری امروز شد. 
هم زمان، تســنیم به نقــل از رئیس مرکز 
اطاعات مالی خبر داده اســت که »لایحه 

ســی اف تی نیز در جلسات بعدی بررسی 
خواهد شد.«

در همین راستا، علی مطهری، نائب رئیس 
مجلس دهــم در گفت وگویی با خبرگزاری 
خبرآناین بیان کرد: »من فکر می کنم الان 

آن تردیدها از بین رفته است.«
وی درباره سیاســی کاری هایی که با لوایح 
مرتبط با FATF انجام شد، گفت: »همیشه 
رقابت های سیاســی وجود داشته است. اما 
حالا دیگر احســاس کرده اند که ایستادگی 

در مقابل عقل و منطق کار درستی نیست.«
مشــروح گفت و گوی علی مطهری، نایب 
رئیس اســبق مجلــس بــا  خبرآناین را 

بخوانید؛
آیا فکر می کنید که در  آقای مطهری! 
بحث تأییــد دو لایحه CFT و پالرمو، 
نظام به یک تصمیم واحد رسیده است؟
بله، دلایلی را که برای مســکوت گذاشتن 
این لایحه گفتند، در طول چندین جلســه 
در مجمع تشــخیص بررسی شده و چندان 

قانع کننده نبوده است. من فکر می کنم الان 
آن تردیدها از بین رفته است.

 شرایط فعلی با شرایط در زمان آقای 
در  که  است  کرده  تفاوتی  روحانی چه 

این زمان پالرمو تصویب شد؟
این لوایح بیشــتر مورد بحث واقع شد، الان 
مخالفت هایی که با آقای روحانی بود، وجود 
ندارد. به هرحال عده ای مخالفت های ویژه ای 
با ایشان داشتند که دیگر آقای روحانی در 
رأس کار نیست و این مخالفت ها هم کمتر 
شده است. امروز با توجه به مذاکراتی که با 
آمریکا در پیش است، به این نتیجه رسیدند 

که این لایحه تصویب شود. 
یعنی آن زمان، سیاســی کاری وجود 

داشت که الان دیگر انجام نمی شود؟
به هر حال، همیشــه رقابت های سیاســی 
وجود داشته اســت. اما حالا دیگر احساس 
کرده اند که ایستادگی در مقابل منطق کار 

درستی نیست.
با توجه به اینکه مذاکرات غیرمستقیم 
هم در حال انجام اســت، تصویب این 
مذاکرات  به  لوایح چه کمکی می تواند 
کند و چه تأثیــری در جامعه خواهد 

داشت؟
حتمــاً در روابط مالی ما با دنیا تاثیر مثبت 
خواهد داشت و راحت تر می توانیم پول های 
خودمان را در بانک های مختلف دنیا انتقال 
بدهیم. اگر مذاکرات هم به نتیجه یا توافق 
عادلانه برسد، این دو تا مکمل خواهند بود 
و می توانند تأثیر مثبتی در وضع اقتصادی 

کشور داشته باشند.

محسنی  المســلمین  حجت الاسلام  و 
اژه ای  گفــت: گره گشــایی از امورات 
مردم، آرامش بخشــی به مردم، تثبیت 
حقوق مالکانه آنها و مقابله با متعرضین 
به حقوق حقه و عامه مردم از اقداماتی 
است که ســبب رضایت و خوشنودی 

خداوند می شود.
بــه گــزارش مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
حجت الاسام والمسلمین محسنی اژه ای، طی 
سخنانی در نخستین همایش ملی قانون الزام 
به ثبت رســمی معامات امــوال غیرمنقول، 
اظهــار کرد: گره گشــایی از امــورات مردم، 
آرامش بخشی به مردم، تثبیت حقوق مالکانه 
آنهــا و مقابله با متعرضیــن به حقوق حقه و 
عامه مردم از اقداماتی است که سبب رضایت 

و خوشنودی خداوند می شود.
رئیس قــوه قضائیه ضمن تبیین و تشــریح 

فراینــد تصویب قانون الزام به ثبت رســمی 
معامــات امــوال غیرمنقول گفــت: پس از 
مباحث و بررســی های فراوان و اســتناد به 
تجربیات، این نتیجه حاصل شد که پیشبرد 
امور ثبتی و ملکی مردم با اســتناد به اسناد 
عادی به مصلحت نمی باشد و مفسده هایی در 
پــی دارد؛ فلذا فرایند تدوین و تصویب قانون 
الزام به ثبت رسمی معامات اموال غیرمنقول 
آغاز شد. رئیس دستگاه قضا بیان داشت: برای 
تصویب قانون الزام به ثبت رســمی معامات 
اموال غیرمنقول، رفت وآمد های قابل توجهی 
میان مجلس و شورای نگهبان صورت گرفت و 
سرانجام موضوع به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام ارجاع شــد. نهایتاً در اردیبهشــت سال 
گذشته این قانون در مجمع تصویب شد و از 
اوایل تیر ماه ۱۴۰۳ نیز لازم الاجرا شد.رئیس 
عدلیه تصریح کرد: قانون الزام به ثبت رسمی 

معامات اموال غیرمنقــول دارای ۱۵ ماده و 
۲۸ تبصــره اســت و ۱۴ آیین نامه باید برای 
آن تدوین شــود؛ آگاهان به امــور می دانند 
که تدویــن ۱۴ آیین نامه بــرای یک قانون، 
چه مقدار ســخت و ذوابعاد است؛ در همین 
راســتا باید از کلیه دســت اندرکاران اجرای 
قانون مزبور، کمال تشــکر را داشــته باشم. 
قاضی القضات گفت: شــورای راهبری قانون 
الزام به ثبت رسمی معامات اموال غیرمنقول 
در کمتر از یک سال، ۳۸ جلسه برگزار کرد و 
اهتمام و مداومت مطلوبی برای اجرای بدون 
کم و کاســت این قانون داشــت؛ در همین 
راستا باید از اعضای این شورا قدردانی کنم و 
خطاب به آنها تاکید کنم که با همین اهتمام 
و مداومت کار را پیش ببرند. حجت الاســام 
والمســلمین محســنی اژه ای اظهار کرد: در 
زمــان تصویب قانــون فوق الذکر عــاوه بر 

مباحثی که از لحاظ انطباق این قانون با شرع 
مطرح می شد، عده ای تاکید داشتند که قانون 
مزبور از قابلیت اجرا برخوردار نیست، اما طی 
یک ســال اخیر در راستای اجرای این قانون 
تاش هــای خوبی صورت گرفتــه و ضرورت 
دارد ایــن تاش ها اســتمرار یابد؛ باید توجه 
داشــت که چنانچه ما موفق به اجرای کامل 
و جامع این قانون نشویم، این امر اثراتی را در 
آینده در قانونگذاری ها و سیاستگذاری های ما 
پدید خواهد آورد. رئیس قوه قضائیه در ادامه 
با اشاره به ضرورت تحکیم همدلی و هم افزایی 
میان بخش های مختلف نظام اظهار کرد: امروز 
بیش از گذشته نیاز به همدلی و هم افزایی در 
سطح کارگزاران نظام برای غلبه بر مشکات 
داریم، چرا که هم مسائل کشور بیشتر شده و 
هم بر حجم شرارت ها و شیطنت های دشمنان 

افزوده شده است.

واکنش علی مطهری به اعلام تصویب پالرمو

پای مذاکره با آمریکا در میان است

رئیس دستگاه قضا مطرح کرد

همدلی و هم افزایی در سطح کارگزاران نظام موجب غلبه بر مشکلات

علی اکبر صالحی:

به ناترازی در عقل هم توجه کنیم
جهانگیری:

تورم، جمعی از مردم را به دامنه فقر کشانده
علــی اکبر صالحــی گفت: اگر 
بتوانیم عقل را درست به کار ببریم 
هیچ مشکلی ایجاد نمی شود، اما 
متاسفانه ما با ناترازی های زیادی 
مواجه هستیم و در این میان باید 
به ناترازی در عقل هم توجه کنیم.
به گزارش جمــاران، دکتر علی اکبر 
صالحی، رئیس بنیاد ایران شناســی 
در همایــش توســعه و تدبیر که در 

چهارمین سال درگذشت اکبر ترکان برگزار شد، با بیان اینکه ترکان مردی از تبار عقانیت 
در میدان عمل بود اظهار داشــت: شــریف ترین مخلوق خدا عقل است و اگر بتوانیم عقل 
را درست به کار ببریم هیچ مشکلی ایجاد نمی شود، اما متاسفانه ما با ناترازی های زیادی 

مواجه هستیم و در این میان باید به ناترازی در عقل هم توجه کنیم.
صالحی با بیان اینکه انقاب اسامی یک انقاب لحظه ای نبود که ما شب تصمیم بگیریم و 
فردا بخواهیم انقاب کنیم، توضیح داد: انقاب اسامی پیشینه ای داشت و در خاء رخ نداد 
و اگر بخواهیم خیلی خاصه بگوییم از مشروطه شروع شد، نهضت ملی نفت و ۱۵ خرداد 

را داشتیم و بعد به در انقاب اسامی تجلی این برانگیختگی را دیدیم.
وی ادامه داد: اکنون در اروپا احزابی مختلفی داریم که وقتی که به قدرت می رسند، همه 
چیز را می دانند و تکلیف مردم نســبت به احزاب روشن است، اما وقتی ما انقاب کردیم 
نمی دانســتیم واقعا دنبال چه هستیم. بنابراین اگر اتفاقاتی می افتد و این نواقص و بعضی 
مشــکات پیش می آید، از منظر جامعه شناسی چندان بی دلیل نیست. ۴۵ سال از این 
انقاب گذشته، ممکن است در مدیریتمان قصور داشته باشیم، اما هدف و جهت ما درست 
بوده و جهت ما اعتای کشور بوده و بهتر کردن معیشت مردم بوده است. چرا نشد؟ چون 
ما اشتباهاتی کردیم و آن اشتباهات هم عمدی نبوده و سهوی بوده و برآمده از عواطف و 

احساسات بوده است.
صالحی با یادآوری اینکه ترکان ابایی نداشت اگر جایی اشتباهی کرده بگوید، اضافه کرد: 
این ملت، ملتی پویا اســت. ملتی با امید و نشــاط. اما باید بدانیم دوران بالندگی ما یکی، 
دو نســل طول می کشد. عزیزان فکر نکنید به زودی ما باید به دوران فرهیختگی برسیم. 
دوران فرهیختگی دورانی است که در آن همه مردممان به یک سطح مشترک از درک و 
جهان بینی رسیده باشند. اروپا که یک روزه اروپا نشد. وی تاکید کرد: من نسبت به آینده 
کشــورمان بسیار امیدوارم. ممکن است این امیدی آرزومندانه باشد، اما آرزومندانه صرف 
نیست. به اعتبار تجربه ای که دارم و در جای جای مختلف خدمت کرده ام، می گویم. خیلی 
هم اشــتباه کردیم یه مقدار هم از این مشکات ممکن است ناشی از اشتباهات ما باشد. 
بنابراین به آینده بســیار امیدوارم همانطور که آقــای ترکان عزیز ما امیدوار بود. اگر امید 

نداشت با آن مشکات جسمی، با استواری راه نمی رفت.

زجر  مــن  گفت:  جهانگیــری 
کشیدم، خجالت کشیدم وقتی که 
رئیس جمهور آمریکا در عربستان 
را  ایران  خواست  وقتی  سعودی، 
تعریف کند، تعریف غلطی کرد که 

ایران آب و برق ندارد.
به گزارش خبرنگار جماران، اســحاق 
جهانگیری، در مراســم بزرگداشــت 
چهارمین سال درگذشت اکبر ترکان، 

ضمن گرامی داشت یاد او با اشاره به اینکه زندگی مهندس ترکان و تجربه توسعه او را یکی 
از مواردی دانســت که شایسته مطالعه جدی و عمیق اســت و گفت: کاش تمام تجربیات 
آقای ترکان از زبان خودش ثبت شــده بود.  معاون رئیس جمهور پیشــین گفت: ما باید به 
درستی بدانیم که در چنین مقطعی در کجای توسعه ملی ایران قرار گرفته ایم. با چه مسائل 
و مشــکاتی روبرو هستیم. چه کنیم که تورمی که ۴۰ سال متوسط حدود ۲۰ درصد بود 
شــش هفت سال است جهش کرده به ۴۰ درصد، جمع وسیعی از مردم ایران به دامنه فقر 
کشانده چه کنیم مهار شود؟  وی با تاکید بر ضرورت بررسی و حل جدی دو ناترازی که به 
نقطه فوق بحرانی رسیده، شامل ناترازی در انرژی و ناترازی در بودجه، اضافه کرد: امروز در  
وضعیتی هستیم که بودجه کشور  هر سال با کسری بودجه پمپاژ نقدینگی افزایش تورم یک 
شــرایط خاصی ایجاد کرده است. باید جلوی فرسایش منابع طبیعی و مادی و توسعه زوال 
انسانی و سرمایه اجتماعی کشور را بگیریم.  وی افزود: در سال ۸۲ گفته شد ما می توانیم ۲۰ 
سال دیگر در افق ۱۴۰۴، در منطقه قدرت اول منطقه شود. در ۱۳۸۴ ما دو رقیب اصلی در 
این منطقه داشــتیم، ترکیه و عربستان. تولید ناخالص داخلی ما با ترکیه و عربستان مشابه 
بود. من زجر کشیدم، خجالت کشیدم وقتی که رئیس جمهور آمریکا در عربستان سعودی، 
وقتی خواســت ایران را تعریف کند، تعریف غلطی کرد که ایران آب و برق ندارد. مدیریت 
ایران این است.  ما قرار نبود حتی دشمنمان اینقدر ظالمانه بتوانند درباره ما قضاوت کنند. 
ما می توانستیم امروز قدرت اول منطقه باشیم. تحریم ها نگذاشت. در داخل کشور هم عده ای 
با شعار نگذاشتند. وگرنه چهره هایی که ما داشتیم می توانستند این خواسته را محقق کنند. 
وی افزود: چه عاملی باعث شــد که هم دولت ترامــپ هم بعدش دولت بایدن، اعام کنند 
فشار حداکثری شکست خورد!؟ مگر جز طرح هایی بود که این مدیران اجرا کردند؟ اگر نبود 
صنعت پتروشیمی، اگر نبود صنایع معدنی و زیرساخت هایی که ایجاد شد در آن سال ها مگر 
ما می تونســتیم در زمان تحریم نفت، ۵۰ میلیارد دلار صادرات غیر نفتی داشته باشیم!؟ و 
آن ارز اقتصاد کشور را بچرخاند. ترامپ می توانست اینها را بگوید و بگوید که ایران کشوری 
است که این دســتاوردها را داشته است. وی با انتقاد از برخی اظهارات که عنوان می کنند 
۲۵ میلیارد دلار کالا قاچاق به مناطق آزاد می شــود، افزود: می دانید ۲۵ میلیارد دلار یعنی 

چقدر؟ اصا مناطق آزاد بندر ندارند، ظرفیت ندارند که ۲۵ میلیون تن کالا واردش شود.

حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری 
با بیان اینکه مرحــوم ترکان خطی و 
جناحی برخورد نمی کرد. شایسته پرور 
بود و نه سفله پرور، گفت: رابطه بازی 
و جریان بازی و فامیل بازی در ترکان 

معنا نداشت.
به گزارش جمــاران؛ به گــزارش خبرنگار 
جماران؛ حجت الاســام و المسلمین علی 
اکبر ناطق نوری، در همایش توسعه و تدبیر 
که در چهارمین سال درگذشت اکبر ترکان 

برگزار شــد، ضمن رونمایی از تمبر یادبود 
اکبر ترکان، اظهارداشــت: مدتها است که 
ســخنرانی نمی کنم و ســخنرانی کردن را 
فراموش کرده ام. اما آنقدر به مرحوم ترکان 
عاقه داشتم و دوستش داشتم که وقتی از 
من خواستند که در این مراسم شرکت کنم، 
پذیرفتم و جفا دانســتم اگر چند جمله ای 
درباره ایشــان نگویم. وی با بیان خاطراتش 
از مرحوم ترکان، به تاشــهای او در دورانی 
که جهاد سازندگی حضور داشت و اقداماتی 
که در استانهای محروم انجام داده بود اشاره 
کرد و افزود: مرحوم ترکان عاشقانه کار کرد. 
او مانند هاشمی رفسنجانی، مدیری باهوش، 
پرکار، توسعه گرا و شجاع و آزاده و شایسته 

بــود. مدیریت در خون او بــود. در گرمای 
تابستان در هرمزگان بدون اینکه خم به ابرو 
بیاورد و توقعی داشــته باشد، کار می کرد از 
طریق چاسک لودری برداشت و با کارگران 
از آنجا برای مرکز بشــاگرد کــه آنها تا آن 
زمان ماشــین هم ندیده بودند و در نهایت 
فقر بودند، جاده کشید. ترکان معطل کسی 
نمی شــد. او مدیری تصمیم گیر و شــجاع 
بود و این معلول صراحت و ســامت او بود. 
وقتی مدیری  شجاع و سالم باشد نمی ترسد. 
کارش را می کنــد ولو اینکه متهمش کنند. 
او هیچ تعلقی به هیچ سمتی نداشت و اگر 
با دیگران به مشــکلی برمی خورد اصراری 

برماندن در انجا نداشت.

ناطق نوری:

سخنرانی کردن را فراموش کرده ام


